
Naj naša edina tovarna kaset in gramofonskih plošč res utihne?

Stara plošča nestrpnosti
Gordijski vozel okrog nadaljnjega obrato-

vanja tovarne kaset in gramofonskih plošč
»Helidon« — TOZD mariborske založbe »Ob-
zorja,« se je v zadnjem času, kot je videli, do
kraja zapletel, težko pa je napovedovati, kdo
in kako ga bo razvozljal. Tovarna, ki ima svo-
je prostore v Šiški, na Vodnikovi 42, se je
znašla v hudih škripcih, toda ne zavoljo sla-
bega gospodarjenja, saj posluje od svoje u-
stanovitve 1968 leta dalje uspešno, pač pa za-
to, ker ji grozi, da bo morala prostore zapusti-
ti, drugih primernih pa nima. Krajani KS Na
jami namreč vztrajno zahtevajo, da se tovarna
odstrani In stavba poruši, češ da ustvarja hrup,
onesnažuje in kazi okolje.

Stanovalci sosednih blokov že od 1972. leta
nenehno pritiskajo na »Helidon« — z inler-
vencijami pri inšpekcijskih službah, ki naj bi
prepovedale njegovo nadaljnje obratovanje. In-
špekcije so res našle nekaj pomanjkljivosli,
niso pa ugotovile tolikšnih vzrokov, da bi ob-.
ratovanje lahko prepovedale. Pomanjkljivosli,
ki so jih inšpekcije ugotovile, je tovarna spro-
ti odpravljala, nekatere celo z boljšimi rešit-
vami od zahtevanih. Krajani in delegati pa
kljub temu še vedno niso zadovoljni in pri
svoji zahtevi vztrajajo. Stevilnim protestom de-
legatov na skupščinskih sejah je sledlla še
peticija zborov stanovalcev, naslovljena na
skupščino občine Ljubljana-Šiška. Skupščina je
novembra 1979 leta naposled le sprejela tak-
šen sklep s predpostavko, da bo tovarna kmaiu
lahko pričela z gradnjo novih proizvodnih ob-
jektov v Šiški, v industrijski coni ŠP-5, kjer
je že 1972. leta kupila 3200 m2 zemljišča. Ker
se reševanje odstianitve tovarne kljub sklepom
skupščine ni premaknilo z mrtve točke, so de-
legati KS Na jami letos slednjič zagrozili, da
bodo na prvi septemberski seji občinske skup-
ščine predlagali nezaupnico in zahtevali od-
stop nekaterih občinskih organov, med njimi
tudi izvršnega sveta, v kolikor do 1. septembra

problem ne bo rešen in stavba do konca leta
porušena.

• »Po dvanajstih letih reševanja in zavla-
čevanja se ni mogoče več sprijazniti z nika-
kršnim opravieevanjem. Vprašanje postaja že
pereč političen problem«, zatrjuje Herman Je-
senšek, sekretar sveta ZK in predsednik ko-
miteja za SLO v KS Na Jami in dodaja: »Da
doslej ni prišlo do hujših posledic, je pripi-
sati samo pomirjevalnemu delovanju in vplivu
naših družbenopolitičnih organizacij v KS, e-
nergično pa zahtevamo in vztrajmo, da se sklep
skupščine brez odlašanja uresniči. Povišanje
dimnika in drugi ukrepi, ki jih je sprejel »Heli-
don«, ne morejo vplivati na odstop od naših
zahtev, ker se zaradi tega stanje, kakršno je,
bistveno ne bo izboljšalo«, je dejal in odloč-
no podprl zahteve stanovalcev.

IN KAKŠNA JE DRUGA PLAT MEDALJE?
• Vsekakor pa zadeva okrog odstranitve to-

varne le ni tako preprosta, zlasti zato, ker dru-
gih ustreznih prostorov kratko malo ni mogoče
najti. Založba »Obzorja« Maribor je že ob u-
stanovitvi tovarne najela te prostore od »Stan-
investa« samo začasno, ker je že takrat zorelo
načrtovanje gradnje novih tovarniških objek-
tov. Tako je 1972. leta kupila zemljišče, ki je
sedaj že tudi komunalho urejeno, vendar pa
so se postopki in sodni spori okrog pridobi-
vanja soglasij od zasebnikov tako zavlekli, da
se je pisalo že 1980. leto, ko so bila pridoblje-
na. Tovarna je imela namreč v letih 1976—78
zagotovljena že tudi sredstva za investicije.
Ko je bila prižgana zelena luč za uresničeva-
nje načrtov, so pričeli veljati ostrejši ukrepi
na področju kreditiranja investicij in zamisel
o novi tovarni spodkopali. V tem položaju je
tovarna vsa svoja prizadevanja še močneje u-
smerila predvsem v zaščito pred onesnaže-
njem zraka in proti hrupu.

• »Onesnaževanje zraka je v zadnjem času
res malo večje kot običajno, zaradi slabe kvali-
tete nafte, vendar bo tudi to odpravljeno z
dodatno vgraditvijo ventilatorja v dimnik, ki
bo dim odnašal nekoliko višje«, pravi Mladen
Fortič, tehnični direktor »Helidona« in doda-
ja: »Vse uradne meritve pa so pokazale, da sta
tako stopnja onesnažitve zraka kot stopnja
povzročanja hrupa že sedaj v okviru dovolje-
nih meja.« Obratovanje je skratka v skladu s
predpisi.

• Prvi september je pred vrati in več kot
gotovo je, da do tega roka ne bo mogoče naj-
ti drugih prostorov. Izvršni svet bbčinske skup-
ščine Ljubljana-Šiška in njeni organi si na vse
načine prizadevajo najti rešitev, vendar je lu-
di do zadnje seje IS dne 10. avgusta niso mo-
gli ponuditi.

• Po vsej verjetnosti bo med krajani in
tovarno le potrebno še enkrat doseči začasen
kompromis, dokler ne bodo našli trajnega iz-
hoda. Navsezadnje tudi krajanom in delega-
tom KS ne bi smelo biti vseeno, če bi morala
biti zaradi njihovih nestrpnih zahtev ogrožena
socialna varnost kolektiva. Vprašanje pa je
tudi, če je grožnja z nezaupnico in zahtevo po
odstopih povsem na mestu, ker ne upošteva
realnih vzrokpv, ki onemogočajo uresničitev
skupščinskih sklepov.

• Vsekakor pa je res, da bo treba ta gor-
dijski vozel za vselej presekati!
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